
Gradnja po drugi svetovni vojni 
 

Radovljica  
 
Oris stanja po koncu okupacije 

 
Neue Heimat. V Radovljici je za nemġko uradniġtvo manjkalo 133 stanovanj, zato je 
gradbeno podjetje iz Celovca zaļelo graditi v nemġkem slogu stanovanjsko naselje 
Neue Heimat - Nova domovina, najprej z 32 stanovanji, nameravali pa so jih zgraditi 
ġe 60. Leta 1942 so bili gradbeni naļrti okupacijske uprave ġe zelo obseģni. V 
Radovljici, kjer je ģivelo 925 meġļanov, v Predtrgu 505 oseb in na Lancovem 194, so 
nameravali zgraditi mestno hiġo, ġolo, otroġki vrtec, ġportno igriġļe, dom za ostarele, 
mrliġko veģico in parkirni prostor, poroļali pa so, da potrebujejo ġe 200 novih 
stanovanj in barako za namestitev nemġkih uradov, ki so jih premestili z Bleda. 
Zaradi pomanjkanja finanļnih sredstev, gradbenega materiala in delavcev so v 
prihodnjem letu naļrtovane gradnje opustili.  
Vir: Okupatorjevi naļrti prenove veļjih naselij za naselitev Nemcev (avtor Ivan 
Kriģnar; Kranjsko okroģje med NOB 1941-1945). 
 
Stanovanja. Posebna pozornost se obraļa ustanovitvi novih stanovanj, zlasti v 
okroģnem mestu. Dovrġenih je ģe osem petsobnlh in 24 ġtirisobnih stanovanj, v 
katera so se stranke ģe vselile. 32 stanovanj se gradi in so v surovem stanju ģe 
gotova. Ġe tekom leta se bo zaļelo z gradnjo 12 novih stanovanj.  
Karawanken Bote, 24. 04. 1943 
Op..: Nemci so od naļrtovanih 92 stanovanj do konca leta 1943 zgradili 64 
stanovanj, nato pa so porazi na fronti in pomanjkanje denarja ustavili gradnjo. 
Op. 2.: Iz ļasopisa Karawanken Bote izvemo, da so Nemci med vojno prenovili 
Graġļino, dozidali Ljudski dom (danes obļina), zgradili vilo Landrat (kasneje 
ambulanta, danes CSD), stanovanjski objekt in vrtec na Kopaliġki ulici (danes 
Zdravstveni dom). Postavili so tudi reġevalno postajo.  
 

 



 
Radovljica z èNovo naselbinoç, 1945 

Vir: DAR 
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Orisa stanja takoj po vojni 
 
Stanovanjska, urbanistiļna in komunalna dejavnost. Mesto je bilo razdeljeno v 3 
ļetrti: Mesto z 48 hiġnimi enotami, Predmesto s 112 hiġami in ġe èNovo naselbinoç s 
16 hiġnimi ġtevilkami, ki so jo zgradili Nemci, ter Predtrg s 107 hiġami.  
Zaradi zaplembe nemġke imovine in imovine nemġkih drģavljanov, pobeglih oseb, 
zaradi vojnega dobiļka in drugih vzrokov je bilo v letih 1945-48 zaplenjeno 27 
stanovanj in stanovanjskih hiġ ter ġe cela èNova naselbinaç s 16 ġtiristanovanjskimi 
hiġami. Med veļjimi omenimo le graġļino grofa Thurn Valsassino, katere vrednost je 
bila ocenjena na 1,000.000 din. V njej je bil pred vojno in med njo sedeģ okraja. Ob 
koncu vojne jo je zasedla vojska. Glede njene namembnosti je bilo nato veļ 
predlogov. Jeseni 1946 je izvrġilni odbor  MLO sklenil, da se graġļina zaradi velike 
stanovanjske stiske spremeni v stanovanja. Ļez leto dni je bilo na zboru volivcev 
reļeno, da bo vojska stavbo izpraznila, da pa bo v njej sedeģ Gorenjskega gozdnega 
gospodarstva. Leta 1950 se je v graġļino ponovno vrnil okraj Radovljica. Nekatere 
druge veļje stavbe so bile dane v upravljanje raznim institucijam in ustanovam, 7 hiġ 
v Radovljici, ki so po vojni postale èsploġno ljudsko premoģenjeç je LOMO 1953 
prodal na draģbi. Veļino stanovanjskih zgradb je prevzel MLO, kjer je zanje najprej 
skrbelo Mestno gospodarsko podjetje, 24. 8. 1947 pa je bilo z odloļbo ustanovljeno 
Mestno komunalno podjetje èUprava drģavnih stanovanjskih zgradbç. Podjetje je 
imelo leta 1948 pod upravo skupno 28 hiġ s pribliģno 137 najemniki in zaposlenega 1 
usluģbenca. Ukvarjalo se je z vzdrģevanjem stavb in pobiranjem stanarine. Vsa 
obravnavana leta so se MLO in meġļani pritoģevali nad strankami v teh stanovanjih, 
ki zelo slabo skrbijo za red in ļistoļo. Stanovalci so v stanovanjih gojili kokoġi, zajce 
in praġiļe, leta 1948 so se pojavile tudi stenice. 
Ļeprav je bila stanovanjska stiska velika, je bilo zanimanja za gradnjo hiġ malo, ġe 
manj pa gradenj. V zaļetku leta 1948 je MLO poroļal o izdelavi osnutka 
regulacijskega naļrta nove Radovljice. V zaļetku leta 1952 je bil sprejet zazidalni 
naļrt Radovljice, avtorica je bila ing. Grasselijeva. Ves ļas nastajanja naļrta je MLO 
spremljal delo in poġiljal predloge kot npr: da se terase od Kajuhove ceste do Sv. 
Ane pozidajo z vilami in uredi park da se v drģavnih blokih ob Preġernovi ulici uredijo 
podstreġna stanovanja; da morajo biti naļrtovane hiġe na zahodni strani Preġernove 
ulice liļne in enonadstropne, podobne vilam, zaradi zakritja èpo nemġkem sistemuç 
postavljenih zgradb itd. Gradnjo po novem zazidalnem naļrtu so nato ovirali tudi 
lastniki parcel, ki jih niso hoteli prodajati. Za 26 stavb ob Preġernovi cesti je leta 1953 
zaprosilo 17 interesentov, 3 pa so se ģe zgradile. 
Med vidne urbanistiļne posege leta 1953 spada tudi ruġenje stare kapelice pri 
Grajskem dvoru zaradi ġirjenja prometnic. 
Vir: Radovljica v letih po 2. svetovni vojni (avtorica Nada Holynski, Radovljiġki 
zbornik 1992) 
 
 



Med vidnejġimi predstavniki povojne arhitekture omenimo trgovsko-upravni in hotelski 
center ob avtobusni postaji (arhitekt Boris Zrimc), poġto (Arhitektbiro Trģiļ), otroġki 
vrtec (arh. Stanko Kristl), Ġarļevo vilo (arh. Andrej Ġarec), poslopje tovarne Almira 
(arh. Blaģ Vogelnik, Industrijski biro Ljubljana), novo ġolo (arh. Andrej Ravnihar in 
Janez Ģan) in stanovanjsko naselj t. i. èVila blokeç (ista avtorja) v bliģini znamenja 
Sv. Ane nad ģelezniġko progo in ob cesti proti Lescam é 
Vir: Radovljica (avtor Cene Avguġtin, 1983) 
 
 
Povojna adaptacija stanovanj. Aprila leta 1946 so na pobudo takratnega ģupana 
Staneta Perca ustanovili  gradbeno podjetje Megrad. Spomnim se da, da so bili med 
ustanovitelji: Vinko Magister, Franc Valant, èĢbonaç, Franc Rotar, Anton Bajģelj, 
Franc Mulej, Joģe Klander, Tone Peinkirhar. Ostalih se ne spomnim. Prvi direktor je 
bil Vinko Magister, drugi pa moj oļe Franc Valant (od 22. junija 1953). Za mojim 
oļetom je bil direktor Nagliļ, ki pa je bil èpolitiļno kadrovanç.  
Prva naloga novoustanovljenega podjetja je bila adaptacija in prezidava blokov v 
Novi naselbini. Med vojno èNeue Heimatç (Nova domovina). Kmalu so ulico 
preimenovali v Preġernovo ulico. 
Vir: Napisal Franci Valant, p. d. Benļ (julij 2016) 
 
 

 
 

Hiġe in ceste v Radovljici, 1948 
Vir: DAR (po Ropretovem naļrtu Radovljice 1973) 
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Petletni investicijski plan okraja Jesenice. Naloge naġega zveznega in 
republiġkega petletnega plana so jasno izraģene v zakonu o petletnem planu, ki 
predvideva predvsem elektrifikacijo in industrializacijo drģave. Okrajni in krajevni 
plani pa morajo skrbeti zlasti za dvig lokalnega gospodarstva in izboljġanje ter novo- 



gradnje komunalnih naprav t. j. stanovanj, vodovodov, kopaliġļ, parkov, cest, mostov, 
elektriļne razsvetljave itd. Lokalna proizvodnja mora dopolnjevati zvezno in 
republiġko proizvodnjo s tem, da ļrpa sredstva iz lokalnih virov. Na podlagi teh 
smernic je Izvrġilni odbor jeseniġkega okraja izdelal petletni plan bodoļega 
gospodarskega razvoja, ki predvideva dvig obstojeļe in novogradnjo lokalne 
industrije. Velika skrb bo posveļena gradnji nujnih komunalnih naprav. Preġiroko bi 
zaġli, ļe bi se pri naġtevanju bodoļih del spuġļali v podrobnosti. Zaradi tega 
navajamo tu najvaģnejġe postavke.  
Opekarna v Dvorski vasi bo poveļala proizvodnjo zidne opeke od 1,200.000 
komadov na 3,000.000, proizvodnja krede od letnih 100 vagonov v l. 1946 na 1800 
vagonov v l. 1951. Zgradili bomo dve tovarni, ki bosta odpadke, ki nastanejo pri 
seļnji gozdov t. j. iglice smrek, jelk in borov, predelovali v eteriļna olja, tako da bo 
leta 1951 znaġala proizvodnja teh olj najmanj 18.000 kg. V naļrtu je organizacija 
mizarske delavnice za tipizirano stavbeno pohiġtvo, gradnja moderne apnenice z 
letno zmogljivostjo najmanj 1000 ton, razen tega se bo klavnica na Jesenicah, ki ne 
odgovarja sodobnim potrebam, razġirila in modernizirala. V te namene bo Okrajni 
ljudski odbor investiral v teku petletke 19,000.000 din. 
Razġirila se bo elektriļna mreģa v sledeļih krajih; v obmoļju Krajevnega ljudskega 
odbora Begunje bomo elektrificirali sledeļe vasi: Slatna, Mlaka, Srednja vas in Sv. 
Lucija; v obmoļju Krajevnega ljudskega odbora Brezje vas Leġe, obmoļje 
Krajevnega ljudskega odbora Koprivnik - Gorjuġe; v obmoļju Krajevnega ljudskega 
odbora Boh. Bistrica vasi Nemġki rovt, Ravne in Nomenj; v obmoļju Krajevnega 
ljudskega odbora Zg. Gorje vasi Perniki, Sr. in Zg. Radovna; v obmoļju Mestnega 
ljudskega odbora Jesenice Koļna in Podkoļna ter del Hruġice. Za vsa ta dela bo 
investiranih najmanj 1,500.000 din. 
Glavna naloga okrajnega petletnega plana pa je izgradnja komunalnih naprav, ki 
bodo v korist vsemu prebivalstvu naġega okraja. Dovrġili, obnovili in zgradili bomo 
vodovode na Jesenicah, Bledu, v Kropi, Stari Fuģini, Boh. Beli, Podkonļni ter trasa 
Begunje-Lesce-Radovljica. Vodovode v drugih krajih bomo gradili v drugi petletki. 
Obnovili in podaljġali bomo kanalizacijo na Bledu in Jesenicah. 
V teh krajih, razen tega ġe v Radovljici in Lescah, bomo razġirili obstojeļo javno 
razsvetljavo. Katranizirali bomo ceste na Jesenicah in v Radovljici. Z nabavo treh 
avtobusov, postavitvijo garaģ in avtomehaniļnih delavnic bomo vzpostavili avtobusni 
progi Hruġica-Jesenice-Javornik, ter Brezje-Zapuģe-Ģirovnica-Jesenice, razen tega 
bomo na Jesenicah zgradili letno in zimsko kopaliġļe, obnovili letno kopaliġļe na 
Bledu in zgradili zaprto kopaliġļe v Radovljici. Za javne potrebe bo na Jesenicah 
zgrajena javna trģnica in tehtnica, ter javno straniġļe na Jesenicah in na Bledu. Za 
vsa navedena dela so predvidene investicije v znesku 22.000.000 din. V kolikor 
razna manjġa komunalna dela tu niso navedena, bodo finansirana iz rednih 
proraļunov Krajevnih ljudskih odborov. 
Da bi stanovanjsko stisko vsaj delno omilil, bo Mestni ljudski odbor Jesenice v prvi 
petletki zgradil 72 stanovanj, Krajevni ljudski odbor Radovljica in Lesce pa 18 
stanovanj. Pri tem seveda niso upoġtevana stanovanja, ki jih bo gradila Ģelezarna za 
svoje delavce in nameġļence. Teh stanovanj bo najmanj 500. Razen tega bo tudi 
Tovarna verig v Lescah zgradila veļje ġtevilo stanovanj. Vsa ta stanovanja bodo dvo- 
ali trosobna z vsemi pritiklinami in opremljena z modernimi napravami. V naļrtu je 
tudi gradnja novega okrajnega doma na Jesenicah, ker sedanji prostori, ki so 
veļinoma stanovanjski, ģe danes ne odgovarjajo svojim potrebam. 
Veliko skrb posveļa okrajni plan tudi kulturi in prosveti. V ta namen bomo gradili 
sedemletko na Srednji Dobravi, obnovili pa ġole pri Sv. Kriģu, na Hruġici, Jesenicah, 



v Kranjski gori in Dovjem. Ģe v prihodnjem letu 1948 bo dokonļana obnova ġole na 
BI. Dobravi, v Ovsiġah, Leġah in Ribnem. Prav tako se predvideva gradnja nove 
gimnazije na Jesenicah, ki bo imela 21 uļilnic in ostale pomoģne prostore. Da bi v tej 
gimnaziji omogoļili ġtudij tudi okoliļanom, bomo. na Jesenicah zgradili moderen 
dijaġki dom, v katerem bo prostora za najmanj 250 dijakov. V tem domu bodo velike 
zraļne spalnice, lepe uļilnice in razna igriġļa, ki bodo zgovorno priļale o skrbi 
ljudske oblasti za vsestranski razvoj mladine. 
Tudi za ljudsko prosveto so v planu visoke postavke, saj bomo gradili v prihodnjih 
letih kar tri domove ljudske prosvete, in sicer v Kranjski gori, Moġnjah in Lancovem. 
Za naġe najmlajġe bodo na Jesenicah, v Radovljici in Ģirovnici zgrajeni Domovi igre 
in dela. 
V skrbi za zdravje prebivalstva bomo zgradili kopaliġļi v Kranjski gori in Kropi, ter 
fizkulturni dom na Blejski Dobravi, obnovili pa fizkulturni dom v Ģirovnici in drugih 
krajih. Za razvoj fizkulture so tudi predvidene postavke: za nabavo raznega 
ġportnega orodja in opreme. / Kuralt 
Vir: Jeseniġki kovinar, 3. 1. 1947 
Op.: V prvi petletki je KLO Radovljica spadal pod jeseniġki okraj. 
 
O gospodarski dejavnosti Okrajnega ljudskega odbora Jesenice v l. 1948 in 
obrazloģitev proraļuna za l. 1949  - Investicije za druģbeni standard. Investicije 
za izgradnjo objektov druģbenega standarda so se v letu 1948. napram letu 1947. 
dvignile na 237.6%. V letu 1947. in 1948. je OLO investiral za zviġanje 
stanovanjskega fonda: v letu 1947. za obnovo stavb na Bledu, Jesenicah in v 
Radovljici 760.000 din; za obnovo stavb v krajevnih ljudskih odborih pa 307.000 din, 
tako da je bilo v letu 1947. usposobljenih in adaptiranih 54 stanovanjskih stavb. 
Po navodilu Ministrstva za finance LPS je OLO v letu 1948. odkupil stavbo bivġe 
posojilnice v Radovljici za 2,650 tisoļ dinarjev in stavbo bivġe Posojilnice v Kranjski 
gori za 412.000 din. Omenjeni stavbi sta priġli v upravo prizadetih krajevnih ljudskih 
odborov. 
Vir: Jeseniġki kovinar, 26. 3. 1949 
 
O gospodarski dejavnosti Okrajnega ljudskega odbora Jesenice v l. 1948 in 
obrazloģitev proraļuna za l. 1949 - kulturno-prosvetna dejavnost. Za obnovo 
med okupacijo poruġenih ġol je bilo v letu 1947. Investirana 1,055.000 din in tako 
obnovljenih 9 uļilnic. Za. Obnovo, za adaptacijo ġolskih poslopij pa je bilo v letu 
1948. Investiranih 1,402.000 din. Obnovljene so bile ġole na Breznici, v Ribnem, na 
Blejski Dobravi, na Ovsiġah in Lescah, adaptirane pa so bile ġolske stavbe v Kranjski 
gori. v Radovljici, v Kamni gorici, na Jesenicah, na Koroġki Beli, na Dovjem, na 
Koprivniku in Glasbena ġola na Jesenicah. Odkupljena je bila stavba za ġolo na 
Hruġici. Za preureditev prostorov v gimnaziji v Radovljici je bilo investiranih 76.000 
din, za pripravljalna dela za gradnjo Dijaġkega doma na Jesenicah 762.000 din, za 
internat v Radovljici 58 tisoļ din in za internat v Bohinjski Bistrici 40.000 din. 
Vir: Jeseniġki kovinar, 26. 3. 1949 
 
O gospodarski dejavnosti Okrajnega ljudskega odbora Jesenice v l. 1948 in 
obrazloģitev proraļuna za l. 1949 - objekti socialnega skrbstva. Za adaptacijo 
stavbe in nabave opreme za Dom igre in dela v Radovljici je bilo investiranih 46.000 
din, za razġiritev Doma onemoglih na Jesenicah pa 209 tisoļ dinarjev. 



Za fizkulturne objekte je bilo v letih 1947. in 1948. investiranih 870.000 din in sicer za 
obnovo kopaliġļa na Bledu 485.000 din, za kopaliġļe v Kranjski gori 55.000 din in za 
adaptacijo fizkulturnega doma v Ģirovnici 330,000 din.  
Za obnovo objektov drģavne uprave in za nabavo opreme je bilo v letih 1947. in 
1948. investiranih 1.513.000 din. v katerem znesku je ģe vraļunana nabava nove 
barake z 20 pisarniġkimi prostori za potrebe OLO. 
Vir: Jeseniġki kovinar, 26. 3. 1949 
 

ƿƿƿƿ 
 

Hranilnica okraja Jesenice. Mestna hranilnica, ki je kot finanļna institucija 
poslovala tudi od Nemci je imela ob reorganizaciji v Hranilnico okraja Jesenice s 
sedeģem v Radovljici (odloļba OLO Jesenice z dne 12. 9. 1946, po kateri se 
prilagodi organizacija Mestne hranilnice sploġnemu zakonu o drģavnih gospodarskih 
objektih) osnovnih sredstev 4,988.988.- din in obratnih sredstev 1,000.000.- din. 
Konec leta 1948 je dobila novo ime Komunalna banka OLO Jesenice v Radovljici, 
leta 1950 pa je bila imovina Komunalne banke okrajnega pomena prenesena na 
Narodno banko, FLRJ ï Komunalna banka v Radovljici se je preoblikovala v 
podruģnico Narodne banke s sedeģem v Radovljici in poslovnim obmoļjem novega 
OLO Radovljica. 
Vir: Radovljiġki zbornik 1992 
 

 
 

Hranilnica, 1945 
Vir: foto Janez Kocijanļiļ 
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Radovljico moramo oļistiti in urediti. Starodavno mestece Radovljica ima vse 
naravne pogoje, da se razvije v privlaļno tujsko prometno postojanko. Njena 
osrednja lega, milo in sonļno podnebje, sodobno kopaliġļe z edinstvenim razgledom 



na venec visokih gora, krasna okolica s ġtevilnimi naselji, zelenimi holmi in prijetnimi 
izleti proti Lescam, Begunjam, Moġnjam, Gradiġļu in Lancove ï vse to vsako leto 
privablja v Radovljico letoviġļarje iz raznih krajev Slovenije in tudi iz drugih republik. 
Toda samo naravne lepote mesta in naselij ġe ne zadostujejo za razvoj turizma. 
Gostom je treba nuditi nekaj veļ. Mestu je treba dati lepo podobo, ki bo v skladu z 
naravnim okoljem. Goste bo ġe bolj zadovoljilo, ļe bodo na udobnih klopeh uģivali 
krasote planinskega sveta, ļe bodo imeli vedno na razpolago vodo in razsvetljavo in 
od ļasa do ļasa tudi kulturno razvedrilo v obliki godbenih in pevskih koncertov ter se 
nauģili lepote ob gorenjski folklori. 
Treba pa bo tudi mesto urediti tako, da bo za oko bolj prijetno. Predvsem bo treba s 
cest, potov in dvoriġļ odstraniti vso grdo navlako, ki ģali estetski ļut vsakega 
kulturnega ļloveka. Ob Pokopaliġki poti leģe celi kupi razbite opeke, posode, 
steklenice, konzervnih ġkatel, starih cunj, kosti in druge navlake, ki kazi ta lepi okoliġ 
starega mesta. Ob ģupni cerkvi leģe razbite opeke, v severnem delu Grajskega parka 
je prava dģungla drevesnih vej, napol podrtih ġup, ki kaģejo gola streġna rebra itd. Ob 
Gubļevi ulici in ob Partizanski poti so celi kupi smeti, pepela in celo ļloveġkih las. Ob 
lepi Kajuhovi ulici, s katere je najlepġi razgled v dolino obeh Sav, na Lancovo, 
Blejsko okolico in na Triglavsko pogorje, leģe celi kupi vsakovrstne navlake in to na 
kraju, kjer bi moralo biti nekaj klopi, s katerih bi ljudje uģivali lepote tega planinskega 
sveta. Gimnazijsko igriġļe je skrajno zanemarjeno. Sredi igriġļa je cel kup gramoza 
in ġe veļji kup razbitih lonļenih kahlic za sobne peļi, na obodu igriġļa pa pohojeno 
in zanikrno grmiļje. 
V stari radovljiġki pasaģi, ki krajġa pot s postaje v Predtrg, je pravo kotiġļe nesnage, 
ker nekateri ponoļnjaki smatrajo ta rov za javno straniġļe. Ļe ļlovek pogleda okoli 
sebe, vidi podrte ograje, polomljena vrata dvoriġļ, na dvoriġļih pa raznovrstno 
navlako, ki daje slabo spriļevalo upravnikom in gospodarjem. 
Ļe pride tujec v Radovljico in bolj natanļno pogleda okoli sebe, si lahko kmalu 
ustvari sodbo o kulturnosti ljudi, ki dopuġļajo tako nesnago na vidnih krajih tega po 
naravnih lepotah tako bogato obdarjenega mesta. Vse to bi se dalo brez veļjih teģav 
in stroġkov odpraviti in to staro naselje bi dobilo videz lepo urejenega in kulturnega 
mesta. Samo nekoliko veļ smisla in dobre volje, pa bo Radovljica zaģivela lepġe 
ģivljenje, saj ima nekaj prav lepih gostinskih lokalov in lepo urejenih trgovin. / M. 
Suġnik. 
Vir: Glas Gorenjske, 4. 4. 1953 
 
 
 
 
Desetletni naļrt Okrajnega ljudskega odbora Radovljica 
 
Dvojļki namesto stanovanjskih blokov. Naġ sodelavec je obiskal predsednika 
gospodarskega sveta OLO Radovljica tovariġa Braļiļa in se pogovarjal z njim o 
problemih in naļrtih, s katerimi se danes bavi gospodarski svet radovljiġkega okraja. 
Res da je tov. Braļiļ priġel na novo sluģbeno mesto ġele pred 14 dnevi, vendar je ģe 
podrobno seznanjen z gospodarsko in komunalno dejavnostjo v okraju. Poudaril je, 
da vsi odseki gospodarskega sveta sestavljajo daljġi, desetletni perspektivni naļrt 
svojega dela, nato pa je odgovoril na nekaj vpraġanj o investicijah, komunikacijah in 
stanovanjskih problemih v okraju. 
Kakġne investicijske gradnje predvideva OLO Radovljica v prihodnosti? 



Konļno smo prenehali s tako imenovano anarhijo v naġem investiranju. Preġli smo 
na naļrtni sistem gradnje in razdelili okraj na ġest centrov: Kranjska gora, Jesenice, 
Radovljica, Bled, Kropa in Boh. Bistrica. Seveda bomo v naġih turistiļnih centrih, 
Kranjski gori in na Bledu investirali najveļ za razvoj turizma in gostinstva. Gradijo se 
tudi tri vzpenjaļe in sicer na Meģakljo, na Vogel in na Pokljuko. Na Meģakljo bo tekla 
vzpenjaļa ġe to leto, na Pokljuko pa prihodnje leto. Zgradili jo bodo ljubljanski 
ģelezniļarji, material pa bodo izdelala domaļa podjetja. 
Kakġne so komunikacije v okraju, zlasti ġe, ker prihaja v okraj veliko turistov in 
izletnikov tudi z avtomobili? 
Kot glavna prometna ģila veģe okraj betonska cesta LjubljanaïBled. Vendar je precej 
odsekov, kjer avtomobil zagrne ljudi v oblak prahu. To je brez dvoma kaj malo 
privlaļno tako za naġe ljudi kot za tujce, ki prihajajo v naġe kraje na oddih. Na vsak 
naļin moramo ġe letos konļati z asfaltiranjem odseka ceste Ģirovnica-Jesenice. Prav 
tako bomo asfaltirali cesto od Bohinjske Bistrice do Zlatoroga ob Bohinjskem jezeru. 
To bo za Bohinjce prav gotovo velika pridobitev. Dalje bomo postavili pri Bitnjem nov 
betonski most, namesto lesenega. Predvidevamo, da bo stal 30 do 40 milijonov 
dinarjev. Kljub visoki ġtevilki sem prepriļan, da se bo gradnja na vsak naļin izplaļala. 
Omenim naj ġe, da imamo v Kamni gorici kamnolom, kjer lomijo najboljġi porfir v 
drģavi. Zaenkrat je dnevna produkcija 24 kubikov, ker pa ima kamnolom velike 
moģnosti za razvoj, ga bomo izpopolnili z mehanizacijo. S tem, mislim, se bodo 
osamosvojili in ne bomo navezani na prevoz kamenja iz Kokre. Tudi s prodajo poffirja 
bomo lahko zaļeli. 
Imate teģave s stanovanjskimi vpraġanji? 
Kje pa jih nimajo. To vpraġanje je tudi pri nas zelo pereļe in ga OLO z vso resnostjo 
reġuje. S ġtevilno priselitvijo je nastala gneļa in za enkrat ljudje res nimajo kam iti. V 
Radovljici ne smemo graditi blokov, ker je turistiļni center z vilami. Zaradi tega si 
bomo pomagali z gradnjo dvo-stanovanjskih hiġ, tako imenovanih dvojļkov. Ļe bomo 
z delom tako resno nadaljevali, bomo stanovanjsko krizo reġili prihodnje leto do 
jeseni. Naj vam ġe povem, da bomo barake nasproti kopaliġļa ġe letos podrli, na 
prostoru pa zgradili fizkulturni park. Dokler ne reġimo stanovanjskega vpraġanja, pa 
je vsak dotok gostov v naġ kraj nemogoļ. V Radovljico je vļasih prihajalo do 1500 
letoviġļarjev na oddih, sedaj pa ni nikogar, saj imamo samo nekaj nad 50 prenoļiġļ v 
domu Slavka Ġlandra. Vse privatne sobe pa ima stanovanjski urad. 
Precej podobna slika je na Bledu, z razliko, da imajo tam okoli 3000 sob za 
letoviġļarje. Zato pa stanovanjski problem ni niļ laģji, ker stanovanjski urad, da ġļiti 
letoviġļarski prostor, zavrne vsako proġnjo. Prav tako kot v Radovljici, bomo tudi na 
Bledu morali graditi dvojļke. 
Kakġne bodo ostale investicije v okraju? 
Predvsem mislimo elektrificirati vse gorske vasi, kjer ġe nimajo elektriļnega toka. 
Zgraditi nameravamo vodovod po vseh krajih, kjer ga do danes ni. Poseben problem 
je blejska kanalizacija, ki ga bomo prav tako reġili. 
é 
Od kod boste ļrpali finanļne vire za vsa ta predvidena dela, ki ste jih naġteli? 
Sredstva bomo ļrpali v veļini iz razlike akumulacije med republiko in okrajem ter iz 
davka na plaļe. Prav tako mislimo, da nam bodo podjetja iz svojega fonda za prosto 
razpolaganje nakazala denar. Moram povedati, da nam je jeseniġka ģelezarna v ta 
namen ģe nakazala 200 milijonov. 
Ģelim naļeti ġe en problem, ki ga bomo morali v najkrajġem ļasu reġiti. ï Iz 
zemljiġkega sklada, ki je last sploġnega ljudskega premoģenja, so obļine razdelile 
zemljo med delavce. Ta zemlja pa ni bila produktivna, skupnost ni od nje niļesar 



imela, ker so jo obdelovali samo za lastno potroġnjo. Zato je nujno, da se ta zemlja 
vrne v zemljiġki sklad sploġnega ljudskega premoģenja, obļine pa bodo morale 
ustanoviti nove ekonomije ali zadruge. Le na ta naļin bo skupnost dobivala pridelke 
iz zemlje, ki je kot reļeno, last sploġnega ljudskega premoģenja. 
Vir: Glas Gorenjske, 20. 6. 1953  
 
Izdelan je generalni urbanistiļni naļrt. Naselji Radovljica in Lesce se bosta v 
nekaj desetletjih zdruģili v lepo mesto. V projektivnem biroju pri okrajnem ljudskem 
odboru v Radovljici so izdelali generalni urbanistiļni naļrt za Radovljico in Lesce, 
kajti ti dve naselji se bosta v perspektivi zdruģili v eno, lepo urejeno in moderno 
mesto, ki bo ġtelo pribliģno 10.000 prebivalcev. Naġemu sodelavcu, ki se je oglasil v 
Projektivnem biroju, so projektanti ta naļrt takole obrazloģili: 
Ļe pogledamo podroļje Radovljice in Lesc, lahko ugotovimo, da sta se ti dve naselji 
razvijali postopoma. Na eni strani imamo sklenjeno urbanistiļno celoto stare 
Radovljice, ki je zaradi srednjeveġkega obzidja, jarkov in globeli ter svoje lege na 
naravnem pomolu obdrģala prav do danes svojo srednjeveġko obliko. Na drugi strani 
pa sta naselji Lesce in Predtrg, ki sta se v preteklosti razvijali popolnoma stihijsko, 
brez doloļenega programa. Edina teģnja, ki prevladuje v zadnjih desetih letih, je 
teģnja, da se Radovljica poveģe z industrijsko in prometno pomembnimi Lescami. 
Pomanjkanje trdnega in brezkompromisnega urbanistiļnega naļrta je vzrok, da 
vzbuja stari del Radovljice ponekod vtis sluļajno in neenotno nametanega kupa hiġ, 
brez podobe organsko sklenjenega in estetsko uļinkovitega mestnega naselja. 
Podobno bi mogli ugotoviti tudi za Lesce. 
Da bi se v bodoļe prepreļila taka nenaļrtna in sluļajna dela, je Ljudski odbor 
mestne obļine Radovljica sklenil, naj se izdela generalni regulacijski naļrt, ki bo 
uredil urbanistiļno adaptacijo obstojeļih naselij in doloļil po conah zazidalne 
povrġine, pri tem pa upoġteval vse sodobne in moderne principe pri gradnji naselij. 
Generalni urbanistiļni naļrt je sedaj pred nami. Po naļrtu naj bi novo upravno 
poslopje za potrebe Okrajnega ljudskega odbora stalo na prostoru, kjer je sedaj 
gimnazija. Gimnazijsko poslopje bi bila nekaka osnova za to novo stavbo, na obeh 
straneh pa bi se pozidala ġe dva trakta. Na vsak naļin bo ta lepa in impozantna 
stavba predstavljala srediġļe novejġega dela mesta, ki je nastalo od leta 1900 do 
danes. 
Telovadiġļe in igriġļe bosta urejena v neposredni bliģini Fizkulturnega doma in 
kopaliġļa, kjer bo tudi prostor za kulturni dom. Nogometno igriġļe bo urejeno na 
skrajnem severozapadnem delu mesta za Oblo gorico, ki jo bodo pogozdili. 
Srednjeveġki del mesta bo ostal takġen, kakrġen je danes. Starodavna graġļina, v 
kateri bo muzej, bo predstavljala mogoļen kulturni spomenik. 
Osnovna ġola, ki je bila lani dvignjena za eno nadstropje, bo ġe nekaj desetletij 
sluģila svojemu namenu. Poslopje za gimnazijo pa bodo zgradili pod Zdravstvenim 
domom. Poslopji Narodne banke in Ljudskega odbora mestne obļine ostaneta tam, 
kjer sta. Za trgovske, upravne in stanovanjske stavbe pa je predviden okoliġ 
Grajskega dvora, ki bo bodoļi mestni center. V ta namen bo preloģena cesta, ki vodi 
mimo Grajskega dvora z zap. na vzhodno stran, tako da bo ta osrednji mestni okoliġ 
lahko smotrno zazidan. 
Zdravstveni center se bo po potrebi lahko razġiril ob Zdravstvenem domu. Turistiļni 
center pa bo na vzhodni strani Oble gorice, kjer bo zgrajenih veļ manjġih hiġic. 
Mestno kopaliġļe pa bo treba temeljito obnoviti, za kar bo potrebnih okoli 15 milijonov 
dinarjev. Predvidena je tudi gradnja doma JLA. 



Ģelezniġko postajaliġļe v Radovljici bo ostalo. Znatno pa se bo razġirila ģelezniġka 
postaja v Lescah, ki jo bodo premaknili proti Radovljici. 
Na skrajnem zapadnem koncu Lesc je predvidena gradnja kulturnega doma ter 
telovadiġļa in igriġļa za ġportne namene. Industrijska in obrtna podjetja bodo v 
prihodnje gradili na juģni strani ģelezniġke proge v smeri proti Lescam, za skladiġļa 
pa je namenjen prostor v okolici postajnega poslopja v Lescah. 
Ostale povrġine med Radovljico in Lescami bodo izkoriġļene za gradnjo stanovanj, 
za parke in nasade, sprehajaliġļa, ceste in steze za peġce. Na ta naļin se bosta v 
nekaj desetletjih zrasli Radovljica in Lesce v vaģno gospodarsko, turistiļno, prometno 
in kulturno srediġļe, ki bo ġtelo okoli 10.000 prebivalcev. 
Ta program se bo zaradi stanovanjskih in turistiļnih teģav zaļel izvajati ģe letos. Ģe v 
preteklem letu je OLO Radovljica investiral 21 milijonov dinarjev za zidavo 10 lepih 
stanovanj, letos pa bodo gradili nadaljnjih 20 stanovanj, jugozapadno od Oble gorice. 
/ M. Suġnik. 
Vir: Glas Gorenjske, 27. 3. 1954 
 

::::::::::::::::::::::::::::::::: 
 
 
Otvoritev èDoma igre in delaç v Radovljici. Dne 13. januarja 1948 je bil v 
Radovljici v navzoļnosti zastopnika ministrstva za prosveto LRS tov. Vrtaļnika, 
okrajnega ġolskega nadzornika tov. Kopriva Ivana ter zastopnikov mnoģiļnih 
organizacij otvorjen ĂDom igre in dela". V njem je .nastanjenih 48 otrok, izmed teh 19 
od mater-delavk, ki so zaposlene v okoliġkih tovarnah. Velike teģave pri ustanavljanju 
doma so bile glede prostora, kar je dalj ļasa oviralo otvoritev. Dom je zaļasno v 
prostorih Mestnega ljudskega odbora, kjer se sicer za enkrat otrokom ne bo mogla 
nuditi vsa udobnost. V ĂDomu" se bodo v ļasu odsotnosti mater malļki zadrģevali in 
vzgajali, hrano pa bodo morah prinesti od doma. 
Za otvoritveno proslavo so otroci sami pripravili nekaj uspelih toļk, na kar je 
zastopnik ministrstva za prosveto nakazal pomen in namen ustanovljenega doma. Za 
njim je spregovoril okrajni ġolski nadzornik in zastopniki mnoģiļnih organizacij, ki so v 
svojih nagovorih ģeleli, da bi se ġe nadalje domu posveļala vsa skrb, da bi se ļimprej 
dokonļno uredil in izpopolnil. Vendar je ģe uspeh mnoģiļnih organizacij v Radovljici v 
tem, da so olajġali delo naġim ģenam-delavkam in jih razbremenili skrbi v ļasu 
zaposlitve. V bliģnji bodoļnosti pa se bo poiskal primernejġi prostor, v katerem se 
bodo otrokom nudile vse ugodnosti kot po drugih ĂDomovih igre in dela". 
Vir: Jeseniġki kovinar, 20. 01. 1948 
 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Ponovno odprta kavarna èGrajski dvorç. Po dolgih letih so v Radovljici spet odprli 
kavarno èGrajski dvorç, ki je krasno preurejena. V kratkem se bodo gosti lahko 
zatekali tudi v moderno restavracijo. 
Vir: Glas Gorenjske, 7. 3. 1953 
 
 
 
 



 
Pestra komunalna dejavnost v radovljiġkem okraju. é Okrajni ljudski odbor bo v 
enem mesecu preskrbel radovljiġki enoti KNOJ nove prostore in tako pridobil v 
Grajskem dvoru sobe za turiste, katerih Radovljica sedaj nima. Tudi èTriglavç bo 
preurejen in bo ģe prihodnje leto sluģil gostom. é 
Vir: Glas Gorenjske, 8. 8. 1953 
 
 
èGrajski dvorç in dvorjani / Nezdrave razmere pri radovljiġkih gostincih. Politiļni 
in oblastni funkcionarji v Radovljici vedno pogosteje dobivajo dopisnice, ki so sicer 
anonimne, vendar pa zelo dobro kaģejo na razmere v gostinskem podjetju èGrajski 
dvorç. Ti dve podjetji sta èTriglavç in bife pri kolodvoru. Vodilni ljudje iz èGrajskega 
dvoraç pa imajo do svojih rednikov zelo maļehovski odnos. Vaģno vlogo pri vsem 
tem ima tudi erotika, ki ji je zapadla glava podjetja. 
Podjetje nima tarifnega pravilnika, zato doloļa plaļe direktor po svoji uvidevnosti. 
Delavsko samoupravljanje jr pri teh ljudeh ġe vedno sen bodoļnosti. Le èvrhoviç se 
tu pa tam sestanejo in ġe tedaj kaj malo koristnega sklenejo. V skladu s plaļami 
doloļa direktor tudi bonitete posameznim usluģbencem. Natakarica A. ima plaļe 
9.600 dinarjev, v kuhinji boniteto za 2.100 dinarjev in v kavarni boniteto prav tako za 
2.100 dinarjev. To se pravi, da zasluģi na mesec 13.800 dinarjev. To je kar lepa 
plaļa. Le kateri zdravnik ali inģenir ima tako plaļo prva leta? Bonitete v hrani 
prejemajo tudi drugi usluģbenci, vendar imajo ti precej niģje osnovne prejemke. 
Tovariġica M. ima 6.200 dinarjev osnovnih prejemkov in boniteto v hrani za 3.200 
dinarjev. Le od kod taka razlika? Zanimivo bi bilo videti gospodarski raļun podjetja. 
Prav gotovo ni najboljġi. Bonitete ki jih deli direktor po svoji èuvidevnostiç privedejo 
do velikih razlik tudi v plaļah in usluģbenci se upraviļeno pritoģujejo. 
Tu se nam nehote vriva misel, zakaj delovni kolektiv ne skliļe sestanka in razmer ne 
uredi. Zato imajo polno pravico, ļe pa jim jo kdo krati, naj zahtevajo, da se ga 
odstavi. Mimogrede naj omenimo ġe to, da bi moral vodja podjetja opravljati svoje 
posle v pisarni, ki jo zato ima, ne pa èuradovatiç kar v kuhinji. Ljudje, ki ga iġļejo, ga 
nikdar ne najdejo, ker ga v pisarni nikoli ni. 
Prepriļani smo, da bo delovni kolektiv znal sam urediti zadeve ki mu niso vġeļ in da 
bo prevzel upravljanje v svoje roke. Ļe pa se to ne bo zgodilo bodo morali poseļi v 
poslovanje oblastni organi in izreļi o tem svoje mnenje. 
Glas Gorenjske, 27. 2. 1954  
 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Gradnja novega kina. Za Mestnim domom hitijo delavci z graditvijo novega 
modernega kina, v katerem bo 550 sedeģev. Staro kino dvorano bo poslej prevzel 
njen lastnik èPartizanç in jo preuredil v telovadnico. Baje bomo Radovljiļani zaradi 
tega ostali dva meseca brez kino predstav, ker bo novi kino odprt ġele 1. oktobra. 
Glas Gorenjske, 11. 7. 1953 
 
Nova kino dvorana. V petek je bila v Radovljici otvorjena nova kino dvorana. Graditi 
so jo priļeli ģe lani. Graditelj in investitor je bil Ljudski odbor mestne obļine. Sedaj je 
delo ģe konļano in Radovljica je dobila eno najlepġih dvoran te vrste v Sloveniji. 
Dvorana je v podaljġku radovljiġkega Mestnega doma, s katerim je zvezana s 



kratkima hodnikoma. Skozi prostrano in okusno veģo vodijo ġtiri ġiroka vrata v 
dvorano, v kateri je 550 sedeģev. Vsa tla so parketirana, stene zastirajo teģke 
ģametne zavese. Zlasti ugaja strop, na katerem preprosto gradivo dosega moļan 
lepotni uļinek. 
V kabini sta dva nova kinoprojektorja, izdelek tovarne èIskraç. V prvem nadstropju je 
ġe majhen salonļek ï prostor za ļitalnico, ob kateri bodo imele svoje prostore vse 
druģbene organizacije v Radovljici. 
Z novo dvorano je Radovljica dobila novo udobno in okusno opremljeno mesto za 
kulturno izģivljanje, razvedrilo in druģbeno udejstvovanje. 
Vir: Glas Gorenjske, 20. 11. 1953 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Nova poslovalnica Ģeleznine Radovljica (pri Lerhu) 
 

Obrtna zadruga - ģeleznina. 27. 4. 1948 je bil razglaġen temeljni zakon o zasebnih 
trgovinah. Organizacijo trgovine odslej vodi drģava, ki odloļa plan trgovske mreģe. 
Tedaj so OLO in KLO ukinili skoraj vse privatne trgovine oziroma niso dajali 
dovoljenja za nadaljnje opravljanje trgovske dejanovnosti veļini trgovin èker niso v 
planu trgovske mreģeç ali pa so jim dokazali razne prekrġke. Slednjega so se v 
Radovljici manj posluģevali - pri veļini trgovcev so s prepriļevanjem dosegli èlastne 
izjaveç o prenosu trgovin v drģavni sektor (veļina starih trgovcev je obdrģala v njih 
sluģbe in prejemala najemnino za lokale). Od 15. maja do 7. avgusta 1948 je potekal 
prevzem blaga privatnih trgovcev. V Komanovi hiġi so tako ustanovili èObrtno 
zadrugo - ģelezninoç. / Vir: Radovljica v letih po 2. svetovni vojni (avtorica Nada 
Holynski / Radovljiġki zbornik 1992) 

 
 

 
 

Oglas nove poslovalnice Ģeleznine Radovljica 
Glas Gorenjske, 1. 8. 1953 

 
 



Trgovsko podjetje èĢelezninaç v Radovljici je s prvim avgustom odprlo v bivġi trgovini 
èLerhç novo poslovalnico. Prejġnji lokal je bil za tolikġno mnoģino razliļnih artiklov 
znatno premajhen, zato je bila postreģba zelo oteģkoļena. 
V novi poslovalnici, katero je podjetje primerno preuredilo, bodo prodajali usnje, 
gumo, ļevljarske, tapetniġke in kolesarske potrebġļine kakor tudi kolesa in radio 
aparate. 
V starem lokalu pri èKomanuç pa bo ostala trgovina z ģeleznino, steklom, 
porcelanom, kemikalijami, barvami in laki. 
Vir: Glas Gorenjske, 8. 8. 1953  
 

 
 

Ģeleznina ï ġpecerija ï porcelan Koman Joģe 
Vir: posredovala Ana Mohoriļ 

 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Dograjeno sodiġļe, ġola, kino é V naġem mestu se v zadnjem ļasu precej gradi. 
V srediġļu mesta so v poslopju okrajnega sodiġļa prizidali ġe eno nadstropje, prav 
tako osnovni ġoli, ker sta bili ģe obe zgradbi pretesni za danaġnje potrebe. Dokonļali 
so tudi poslopje za mestni kino, ki je konļno le priġel do svojih lastnih prostorov. 
Bivġo kino dvorano so preuredili v telovadnico TVD Partizan. 
Vir: Glas Gorenjske, 26. 9. 1953 
 



 
 

Nadzidani ġola in sodiġļe, od. 1955 
Vir: DAR (detajl razglednice) 

 
 

 
ƿƿƿƿ 

 
Gradnje èdvojļkovç. Gradnje v Radovljici lepo napredujejo. èDvojļkiç, ki jih zidajo 
namesto stanovanjskih blokov, so ģe pod streho, prav tako pa sta tudi ġola in 
sodiġļe, ki so ju nadzidali, ģe pokrita. 
Adaptirati bodo zaļeli hotel èGrajski dvorç, ker je ġtab KNOJ ģe dobil svoje prostore 
v drugi stavbi. 
Vir: Glas Gorenjske, 5. 12. 1953 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Prenovljen telovadni dom. TVD Partizan Radovljica je v poļastitev 10. obletnice II. 
zasedanja AVNOJ v Jajcu otvoril lepo prenovljen telovadni dom z lepo uspelo 
telovadno akademijo. Tov. Marinġek, tajnik okrajne zveze èPartizanaç, je izrazil ģeljo, 
naj ti ta dom po 13 letih mrtvila zopet polno zaģivel.  
Po govoru republiġkega poslanca tov. Albina Jensterla so sledile igre in plesi 
cicibanov, pionirjev in pionirk, recitali in telovadne toļke. Najboljġe so bile mladinke, 
ki so lepo izvedle skupinske vaje na dveh gredeh in pokazale nekaj lepih sestav tudi 
na dvoviġinski bradlji. Ļlanice so izvajale vaje s kiji, ļlani pa skupinske proste vaje é 
Vir: Glas Gorenjske, 5. 12. 1953 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Dokonļali bodo zaļeta dela / Nekaj besed o delu obļinskega odbora v 
Radovljici. Naġ sodelavec je obiskal predsednika Ljudskega odbora mestne obļine v 
Radovljici in ga naprosil, naj mu pove o opravljenem delu v preteklem letu in o 



naļrtih, ki jih ima ljudski odbor letos pred seboj. Predsednik tov. Perc se je rade volje 
odzval in postregel naġemu dopisniku s ġtevilnimi podatki o turizmu, gospodarstvu, 
investicijah itd. 
V preteklem letu je LOMO iz lastnih sredstev in iz sredstev, ki jih je dal okrajni ljudski 
odbor, investiral okoli 115 milijonov dinarjev. Denar je bil v glavnem porabljen za 
obnovitev kino dvorane, ki je bila otvorjena v mesecu novembru. Iz tega denarja so 
nadzidali tudi osnovno ġolo. Gradnja je potekala v redu in uļenci se bodo po 
semestralnih poļitnicah ģe lahko vselili v nove prostor. Ljudski odbor je nameraval 
priļeti ġe z gradnjo kulturnega centra v Lescah. Do tega ni priġlo, ker dolgo niso naġli 
za to primernega prostora. Letos pa bodo priļeli z zidavo novega doma v bliģini 
leġkega ġportnega igriġļa. Obļinski odbor v Radovljici je dal izdelati tudi nov 
urbanistiļni naļrt, ki pa ne bo bistveno spremenil zunanjega izgleda mesta. 
Letoġnji zgodnji sneg je prepreļil, da bi do konca asfaltirali novo cesto med 
Radovljico in Lescami. Polovica del je ģe gotovih, druga pa ļaka na pomlad. 
Istoļasno bodo to cesto tudi elektrificirali. V tem letu bodo konļana tudi dela na 
stanovanjskih hiġah ob kopaliġļu in stranke se bodo ģe do poletja lahko vselile. 
Veliko delo je bilo opravljeno z zajetjem novega vira pitne vode v Dragi pri Begunjah. 
Novi vodovod ni namenjen samo mestu, ampak tudi ġtevilnim okoliġkim vasem. 
Vendar s tem dela pri vodovodu ġe ne bodo konļana. V naļrtu je ġe popravilo 
celotnega vodnega omreģja. 
Glavni program obļinskega odbora za tekoļe leto je torej v prvi vrsti dokonļanje v 
preteklem letu priļetih del. Tudi letaliġļa se bodo lotili in ga preuredili za potniġki 
promet, kar bo veliko koristilo razvoju turizma v tem delu Gorenjske. Planinsko 
druġtvo v Radovljici je dobilo za gradnjo Valvazorjeve koļe na Stolu 3 milijone 
dinarjev, ġportno druġtvo pa za svoje potrebe in za preureditev igriġļa en milijon. V 
tem letu bodo posvetili vso skrb tudi izgledu mesta. Preuredili bodo parke in ponovno 
popravili prostor pred kopaliġļem. Obļina bo ġe pred sezono poskrbela, da bo v 
bazenu voda iz vodovoda, na kopaliġļu pa bodo namestili filtre in ļrpalke. 
V tem letu bodo uredili vse okoliġke obļinske poti, za kar bodo porabili pribliģno 1,2 
milijona dinarjev. Cestno razsvetljavo pa so izpolnili ģe preteklo leto in tako ustregli 
ģeljam prebivalstva. Zbori volivcev so bili lani vsake tri mesece. Obļinski odbor je 
realiziral marsikateri predlog glede investicij in davkov. 1. februarja bo otvorjena 
telovadnica èPartizanaç. Druġtvo je dobilo za njeno adaptacijo 2 milijona dinarjev. V 
novi telovadnici bodo naġli prostor tudi uļenci osnovne in vajeniġke ġole. Nadalje 
misli obļina ġe na gradnjo novega kulturnega doma v Radovljici. Tudi poslopje 
obļinskega odbora dobiva novo notranje obliļje. Priļeli so preurejati in popravljati 
prostore. Posebno lepo bo urejena poroļna soba, s ļemer bodo dali poudarek civilni 
poroki. Tudi sejno dvorano, ki je do sedaj niso imeli, bodo napravili, tako, da bo 
obļinski odbor lahko nemoteno zasedal in ġe naprej vodil svojo obļino k napredku. 
Vir: Glas Gorenjske, 23. 1. 1954 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Slovesna otvoritev novih uļilnic v Radovljici. V ponedeljek je bila slovesna 
otvoritev treh novih uļilnic v nadstropju osnovne ġole, ki je bilo lani nadzidano. Tej 
lepi slovesnosti je prisostvovalo lepo ġtevilo starġev, kulturnih delavcev, 
predstavnikov krajevne ljudske oblasti in mestnih podjetij, ki so opravila vsa potrebna 
dela v poslopju. 



Upravitelj osnovne ġole tov. Tone Kobentar je pozdravil vse navzoļe in med drugim 
omenil, da je bila ġola zgrajena pred 50 leti in je zadoġļala za takratne potrebe. Od 
tedaj pa se je ġtevilo prebivalstva veļ kot podvojilo in temu primerno se je zviġalo tudi 
ġtevilo ġolskih otrok. Smotrn pouk je bil v ġoli skoraj nemogoļ. Zahvalil se je 
predstavnikom OLO in mestne obļine za vso podporo in razumevanje in tudi obrtnim 
podjetjem, katerih delo je bilo zaradi rednega pouka precej oteģkoļeno. 
Predsednik LOMO tov. Stane Perc je povedal, da so sredstva za to ġolo ustvarili in 
prispevali delovni kolektivi, prav posebej se je zahvalil neumornemu ġolskemu 
upravitelju Tonetu Kobentarju za njegov velik trud in poģrtvovalnost. 
Sledil je prav lep kulturni spored, ki ga je izvajala mladina osnovne ġole pod 
vodstvom uļiteljev Fr. Pikla in Ģiviļeve. 
Vir: Glas Gorenjske, 6. 3. 1954 
 

ƿƿƿƿ 
 

 
 

Radovljica, 1955 
Vir: DAR (zal. Turistiļno druġtvo Radovljica) 

 
 
Otvoritev ceste RadovljicaïLesce. V ļetrtek popoldne je bila slovesno izroļena 
svojemu namenu modernizirana cesta Radovljica-Lesce. Na kriģiġļu cest pri 
Gasilskem domu v Radovljici je bil ļez cesto napet trak, ki ga je ob navzoļnosti 
predstavnikov okraja, mestne obļine in graditeljev prerezal predsednik OLO 
Radovljica, tov. Milan Kristan. Ġef cestne uprave tov. Pavel Marinġek pa je na kratko 
poudaril pomen te ceste za lokalni in turistiļni promet. Nakazal je nujno potrebo 
razġiritve in modernizacije te ceste. Vzdrģevanje prejġnje makadamske ceste, ki je 
bila ozka, vijugasta in izredno izrabljena, je zahtevala letno velika denarna sredstva, 
ki pa bodo pri sedanji asfaltirani cesti skoraj odpadla. 
Cesto so zaļeli obnavljati v avgustu leta 1953. Vsled dolgotrajnega deģevja so dela 
na cesti v pozni jeseni prekinili, pred tedni pa so z delom zopet zaļeli. Delo je izredno 



hitro napredovalo. Cesta je 6 m ġiroka, na levi je 2 m ġirok ploļnik za peġļe, na desni 
pa pol metra ġiroko izogibaliġļe. 
Vir: Glas Gorenjske, 8. 5. 1954 
 

 
 

Poruġena kapela sv. Janeza 
Vir: Foto Cene Avguġtin 

 

 
 

Nova cesta, od. 1955 
Vir: DAR (zal. Turistiļno druġtvo Radovljica) 

 
Kako se grade ceste? V Radovljici bi jo lahko ģe zgradili, ļe é Radovljica je 
pribliģno 1 km oddaljena od glavne ceste Ljubljana ï Jesenice. Dobre dovozne ceste 
iz Radovljice do glavne ceste pa doslej ġe niso uspeli zgraditi, saj pot, ki pelje skozi 
Predtrg javnemu prometu ne ustreza, ker na tej poti ni moģno sreļanje avtomobilov. 
Drugi prikljuļek k glavni cesti mimo èHirġmanaç pa je tudi ozek, razen tega pase ġe 
izogiba vsaki njivici, sadnim drevesom ter kozolcem. 



Radovljiļani so z veseljem pozdravili pobudo LOMO Radovljica in OLO, da se zgradi 
nova dovozna cesta iz Radovljice do glavne ceste, ki bi bila dovolj ġiroka. OLO 
Radovljica je v ta namen prispeval 10,000.000 din. Do tu je bilo vse v redu, kljub 
temu, da se nekaj zasebnikov z naļrtom ni strinjalo, ker bi nova cesta preļkala 
njihovo zemljiġļe. 
Z delom so priļeli ģe 22. septembra letos. Nekako v zaļetku oktobra pa na gradbiġļu 
ni bilo veļ delavcev. Radovljiļani so spraġevali, kaj naj bi to pomenilo? Stari 
prikljuļek je bil ģe neuporaben za promet, nenadoma pa so z deli prenehali. Ļez ļas 
so prebivalci le izvedeli, da so z delom na cesti priļeli brez gradbenega dovoljenja in 
brez pristanka Glavne uprave za ceste LRS. Nalog, da se z deli preneha, je izdal 
OLO Radovljica, ker se ni strinjal, da bi se cesta izpeljala po regulacijskem naļrtu, 
temveļ je zahteval, da se stari prikljuļek samo razġiri ter tlakuje. S tem pa se spet ni 
strinjal LOMO Radovljica. Zaradi tega je OLO imenoval posebno komisijo, ki naj bi 
prouļila obe moģnosti. Komisija se je tudi sestala 16. oktobra, vendar so ģe pri 
sestavi komisije nastale teģkoļe, ker je OLO postavil samo svoje ļlane, povabil pa ni 
k sodelovanju tudi zastopnika LOMO Radovljica. Ko se je po protestu komisija 
konļno le sestala, je ugotovila pravilno staliġļe LOMO, da pa kljub temu ne more 
nadaljevati z delom, ker ni gradbenega dovoljenja. 
Kako je sedaj z gradbenim dovoljenjem, Radovljiļanom ġe ni popolnoma jasno. 
Menda ga OLO ġe ni izdal. Obstoja pa nekak pristanek revizijske komisije, da se z 
delom lahko nadaljuje samo do nekega profila 35, t. j. do tam, ko seka nova cesta 
stari prikljuļek, ne smejo pa nadaljevati z deli preko zasebnih zemljiġļ. Tedaj so na 
gradbiġļu ponovno delali, vendar le nekaj dni. Od 2. novembra pa nova cesta v 
Radovljici zopet sameva in Radovljiļani lahko le gledajo kupe razritega materiala, 
razvoģenega po dobrġnem delu Radovljice. Ali so dela dokonļno ustavili ġe ne vemo, 
vendar je malo verjetno, da bi letos ġe gradili, saj v kratkem lahko priļakujemo, da bo 
zapadel sneg. 
Kaj je vzrok, da gradnja te ceste nikakor ne more napredovati? Ali je morda temu 
vzrok zopet nesporazum med OLO in LOMO? Ali pa morda manjka le kak formalni 
pristanek? ï Prav gotovo bi bilo dobro, ļe bi se v takih primerih vpraġalo za mnenje 
tudi volivce.  
Radovljiļani ģelijo, da bi bila cesta ļim prej zgrajena in da bi ustrezala rastoļemu 
prometu. Zato je njih ģelja, da bi se delavci kmalu speto pojavili na cestiġļu. 
Vir: Glas Gorenjske, 13. 11. 1954 
 



 
 

Staro kriģiġļe pri Hirġmanu, ok. 1960 
Vir: DAR 

 
Za ureditev cest v Radovljici. Na obmoļju mesta Radovljica sta najbolj zanemarjeni 
Preġernova cesta in Gradiġka pot. Preġernova cesta je bila v pozni jeseni na debelo 
posuta z gramozom, niso jo pa potem utrdili s cestnim valjarjem. Tako morajo 
stanovalci tega dela mesta ģe nekaj mesecev hoditi po tej razmehļani cesti, pri 
ļemer si peġci kvarijo obutev, kolesarji pa zraļnice. Na gradiġki poti, ki vodi na 
pokopaliġļe, je tudi odtoļni kanal na levi strani ģe veļ let zasut. Ob deģevnih dneh 
dere voda po sredi te poti kot hudournik in odnaġa gramoz in kamenje na ģelezniġko 
progo. 
V Radovljici sta zaposlena dva starejġa moģa kot snaģilca in urejevalca cest in poti v 
mestu. V glavnem se drģita na Gorenjski cesti in na Mestnem trgu, na stranske ceste 
pa zaideta le malokdaj. Zato bi bilo treba za izredna dela najeti za nekaj dni v letu 
dva moļna delavca, ki bi uredila Preġernovo cesto in oļistila kanal ob Gradiġki poti 
ter speljala vodo tja, kamor je tekla pred leti. 
Vir: Glas Gorenjske, 23. 4. 1955 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Radovljica je pripravljena na turistiļno sezono. Radovljica se s svojo starodavno 
graġļino z visokim stolpom v gotskem slogu, s ļudovito okolico in tihimi dolinicami 
uvrġļa med najlepġa naselja v Sloveniji. V kolikor ģe sama narava ni obdarovala ta 
lepi okoliġ, so to storili ljudje s smotrno ureditvijo mesta in okolice. 
Pred tedni je bilo prebeljeno poslopje Okrajnega sodiġļa, v kratkem pa bo ometano 
in pobeljeno tudi poslopje osnovne ġole in urejen okoliġ Mestnega doma in Mestnega 
kina, ki je obdan s cvetjem. Prijetna je tudi Preġernova cesta z zelenicami in gredami. 
Prav lepa je tudi kopaliġka cesta. 
V Predtrgu so si vojaki lepo uredili svojo postojanko, naredili so dohode, baliniġļe in 
igriġļe za odbojko. Tudi TD èPartizanç si je v okviru moģnosti uredilo svoje 
telovadiġļe in igriġļe. OLO pa je asfaltiral cestno kriģiġļe in cesto proti Lescam. Tudi 
okoliġ Grajskega dvora, Osnovne ġole in Kajuhove ulice nudi prav prijeten pogled.  



Radovljici so v ponos tudi nekatere lepo urejene trgovine in gostinski obrati. Ļe ne bo 
vreme nagajalo, bo imela Radovljica letos ugodno turistiļno sezono. 
Vir: Glas Gorenjske, 12. 6. 1954 
 

ƿƿƿƿ 
 
 
Gradnja stanovanj v Radovljici 
 
Dobro stanovanje za delovnega ļloveka ni razkoġje paļ pa samo po sebi nujna 
in razumljiva potreba (Z 19. Skupne seje obeh zborov OLO Radovljica). 
Radovljica, 21. oktobra 1954; é V razpravo o 3. toļki dnevnega reda, ki obravnava 
stanovanjska vpraġanja in komunalne probleme v okraju, je posegel tudi ljudski 
poslanec dr. Anton Krģiġnik. Za dnevno obnavljanje svojih fiziļnih in duġevnih moļi, 
je dejal tovariġ Krģiġnik, radi delovni ļlovek poleg hrane, predvsem dobro stanovanje, 
v katerem preģivi delavec preteģen del svojega prostega ļasa. Dobrih stanovanj pa 
vsem delovnim ljudem ġe ne moremo dati, ker je bila dediġļina stanovanj. fonda zelo 
klavrna. V prvih letih naġe izgradnje je bila iz razumljivih razlogov dana prednost 
gospodarstvu in industriji. Tako se je na mah, predvsem v industrijskih srediġļih 
pojavil stanovanjski problem kot eden najresnejġih. To se vleļe kot nereġeno 
vpraġanje iz leta v leto. Izraģeno v ġtevilkah, je stanje sledeļe; v radovljiġkem okraju 
ģivi 47.357 ljudi in ima na razpolago 11.955 stanovanj, kar ne zadoġļa niti za 
najnujnejġe potrebe in primanjkuje na prebivalca 3,8 m2 stanovanjske povrġine. 
Skupni primanjkljaj stanovanjskega fonda, ļe ġtejemo na prebivalca manjka 3,8 mç 
stanovanjske povrġine, znaġa 179.275 stan. povrġine ali 2.988 druģinskih stanovanj, 
ki bi imela povpreļno po 60 m2. Na raļun omenjenega primanjkljaja morata stanovati 
v velikih primerih po 2 druģini v enem stanovanju ali pa imajo ġtevilni ļlani druģine 
premajhno stanovanje. Tudi pregled stanovanj po kategorijah kaģe precej porazno 
sliko, saj je v radovljiġkem okraju 762 ali 11,4% stanovanj 7. kategorije. Ta 
stanovanja bi morala biti ģe izloļena iz stanovanjskega fonda, so dotrajana ali iz 
drugih razlogov ne morejo sluģiti svojemu namenu. Ta stanovanja se uporabljajo 
zaradi sile razmer in bi jih sedanji uģivalci takoj zapustili, ļe bi imeli na razpolago 
stanovanja boljġih kategorij. Niļ dosti boljġe ni z 2483 ali 37,3 % stanovanji, ki so v 6. 
kategoriji. V tej kategoriji so velik del vsa tista zasilna stanovanja, ki so v podstreġjih 
brez pritiklin, sanitarnih naprav itd.  
Poleg tega pa ne smemo prezreti, da imajo stanovanja 5. kategorije, ki jih je 2093 ali 
34,4%, prav tako vrsto pomanjkljivosti. Ļe izloļimo torej stanovanja 6. in 7. kategorije 
iz stanovanjskega fonda, ostane uporabnih le 3411 ali 51,5% stanovanj. 
Te ugotovitve dajejo jasno sliko o vrednosti in kvaliteti stanovanjskega fonda, ki se 
oddaja v najem in dokazujejo, da je stanovanjski standard na sploġno zelo nizek. 
Najbolj problematiļno je stanovanjsko vpraġanje v obļini Mojstrana, kjer imajo od 
179 stanovanj, razporejenih 158 ali 88% v 6. oziroma 7. kategorijo. Podobno je 
stanje tudi v Kropi, Srednji vasi v Bohinju, Ļrnivcu, Begunjah itd. Pri planiranju 
izgradnje stanovanjskega fonda za prihodnja leta je poleg ģe izkazanega 
primanjkljaja treba raļunati na izgradnjo stanovanj v nadomestilo za stanovanja 7. 
kategorije, in sicer bi bilo treba zgraditi ali generalno obnoviti 760 takih stanovanj. 
Razen tega bi morali ģe za naravni prirastek oziroma mehaniļno gibanje prebivalstva 
dograditi vsako leto ġe 253 stanovanj. Tako bi bilo treba zgraditi okoli 3.980  
stanovanj, kar predstavlja danes vrednost nad 5 milijard dinarjev. To pa bomo mogli 
doseļi le s ceneno in postopno graditvijo. Zato je treba pozdraviti, da je stvar priġla 



na razpravo okrajnega odbora, ki je tudi pripravil doloļene sklepe in odloke o 
ugodnostih individualnih graditeljem stanovanjskih hiġic, o uporabi zemljiġļa za 
gradnjo itd. O teh vpraġanjih bomo v naġem listu ġe pisali. 
Vir: Glas Gorenjske, 23. 10. 1954 
 
 
Stanovanjski problem v Radovljici pred reġitvijo? Razvoj industrije in obrti v 
okolici in mestu samem, preselitev OLO in drugih uradov z Jesenic, naselitev 
delavcev, usluģbencev in upokojencev iz raznih krajev, vse to je povzroļilo v lepem 
gorenjskem mestecu Radovljici hudo stanovanjsko stisko. 
Prizadeti, ki so jim dopuġļale razmere, so zaļeli ģe pred leti graditi v okolici mesta 
dvostanovanjske hiġe. V nekatere so se lastniki ģe vselili, v druge pa se bodo 
verjetno ģe prihodnje leto. Pri gradnji teh hiġic je bilo opaziti posnemanja vredno 
dejstvo, da so graditeljem pomagali pri terenskih delih, polaganju ģelezobetonskih 
ploġļ ipd. prijatelji, znanci ali sorodniki. Skupno z njimi so krepko prijeli za delo in 
tako so bila marsikatera dela neverjetno hitro dokonļana. 
Pred dobrim letom pa se je gradnje stanovanjskih hiġ z vso vnemo lotil tudi OLO med 
Gorenjsko in Kopaliġko cesto. Pred kratkim pa so se ģe vselile v te dvonadstropne 
hiġe z lepim, prostornim in svetlim stanovanjem, prve druģina. 
Ni ġe dolgo odkar je OLO priļel graditi prvih 6 dvo- in ġtirinadstropnih stanovanjskih 
hiġ zapadno od Oble gorice v bliģini Olļevega hriba. Skupno bo v teku enega leta v 
surovem stanju dograjenih 16 takih hiġ, v katerih bo okoli 40 stanovanj z dvema, 
tremi in veļ sobami. Vzporedno z gradnjo hiġ gradijo tudi ceste, urejeno ġportno 
igriġļe ter park med Gorenjsko cesto in Oblo gorico. Tako bo v tej okolici nastal v 
najkrajġem ļasu najlepġi del mesta. Za eno nadstropje so dvignili tudi tovarno 
èPleteninaç, ker dosedanji prostori niso zadoġļali naraġļajoļim potrebam. 
Dela pri gradnji hiġ in cest, urejevanju telavadiġļa, igriġļ in parka, zelo hitro 
napredujejo. Povsod se opaģa dobra organizacija dela, zato tudi delavcem ne 
manjka potrebnega delovnega poleta. Ko bodo vsa projektivna dela v tem okoliġu 
izvrġena, bo poleg starega fevdalnega mesteca nastal nov del mesta, ki bo imel 
povsem sodobno lice. 
Vir: Glas Gorenjske, 30. 10. 1954 
 
 
3.000 m3 lesa za gradnjo stanovanjskih hiġ. Radovljica, 4. marca. Danes sta 
zasedala v dvorani Ljudskega odbora mestne obļine v Radovljici oba zbora 
Okrajnega ljudskega odbora Radovljica. Razen sklepanja o imenovanju direktorjev 
èKamnolomaç v Kamni gorici in podjetja èGorenjcç v Radovljici, so odborniki obeh 
zborov posluġali ġe poroļilo Komisije za gozdarstvo Okrajnega ljudskega odbora, o 
stanju ģagarskih obratov v okraju ter poroļila o dodeljevanju lesa za individualne 
stanovanjske gradnje. 
Za dodeljevanje lesa graditeljem individualnih stanovanjskih hiġ, je v seļnem planu 
za letoġnje leto rezervirano v gozdovih sploġno ljudskega premoģenja v upravi 
Okrajnega ljudskega odbora, 3000 kub. m lesa. Do 20. februarja je vloģilo pri Upravi 
za gozdarstvo proġnje 50 prosilcev za dodelitev lesa. Vendar vsi prosilci nimajo vseh 
pogojev za olajġave, ki jih predpisuje okrajni Odlok o dodelitvi lesa graditeljem 
individualnih stanovanjskih hiġ. 
Poudariti moramo, da se les ne bo veļ oddajal graditeljem na panju, temveļ ga bo 
odbralo gozdno gospodarstvo iz rednih seļiġļ na osnovi specifikacij. 
Vir: Glas Gorenjske, 5. 3. 1955 



 
V radovljiġkem okraju ġe veliko nedograjenih hiġ. V radovljiġkem okraju je bilo v 
zadnjih letih v gradnji zelo veliko eno in dvostanovanjskih hiġ. Veļje ġtevilo teh je bilo 
popolnoma dograjenih in so se stanovalci ģe vselili vanje. Veļje ġtevilo hiġ pa je bilo 
dograjenih le toliko, da so se samo lastniki vselili vanje, medtem ko so drugi 
stanovanjski prostori ostali nedograjeni. So primeri, da lastniki novih zgradb ne ģelijo 
najemnikov in zato svojih hiġ ne dokonļajo. Treba bo nekaj ukreniti ali naj ljudski 
odbori odkupijo te hiġe in jih dograde ali pa vsaj tiste, ki bi lahko dogradili hiġe, 
prisilijo na dograditev. 
Vir: Glas Gorenjske, 28. 5. 1955 
 
Ģivahna gradbena dejavnost v Radovljici. V letoġnjem poletju je bilo na stavbiġļu 
med Novim naseljem in ģelezniġko progo zgrajenih 6 enodruģinskih in dvodruģinskih 
hiġ, ki so ģe vse pod streho. Na zapadnem delu Radovljice so tudi zaļeli izkopavati 
temelje za 8 zasebnih hiġ. Kar prijetno je gledati ljudi, kako si v prostem ļasu 
vzajemno pomagajo in kako delo pridnih rok naglo napreduje. Omenjeni okoliġ je za 
gradnjo hiġ zelo ugoden, saj sta gramoz in pesek veļinoma ģe v zemlji. 
Tudi v ostalih delih mesta in okolice je bila v zadnjih dveh letih zasebna gradbena 
dejavnost kar ģivahna. V Vrbnjah je zraslo kar celo naselje. Ģal pa so ģe pred letom 
ustavili gradnjo cele vrste hiġ ob Oljļevem hribu, za katere je prispeval sredstva bivġi 
OLO Radovljica. Projektiranih je bilo 16 dvojļkov in ļetvorļkov. Tri stavbe so bile 
lansko jesen ģe pod streho. V teh zgradbah bi bilo treba opraviti le ġe notranja dela, 
pa bi se lahko vselilo vanje deset druģin. Ļe bi bila na razpolago sredstva, bi v 
surovem stanju lahko dogradili ġe ostalih deset projektiranih hiġ in stanovanjska kriza 
bi bila za nekaj ļasa kar odpravljena. 
Vir: Glas Gorenjske, 26. 11. 1955 
 
Kako ekonomiļnejġe graditi stanovanje / S seje obļinskega ljudskega odbora 
Radovljica. Na seji obļinskega ljudskega odbora Radovljica, v torek, dne 17. t. m., 
so najveļ razpravljali o urbanizmu in problemih gradbene dejavnosti ter o razvoju 
turizma. 
Od osvoboditve do maja meseca letos je bilo na podroļju obļine Radovljica izdanih 
300 dovoljenj za gradnjo stanovanjskih hiġ, toda zaradi neskladnih projektov in drugih 
vzrokov je samo 68% teh hiġ popolnoma konļanih. Velik del dosedanjih 
stanovanjskih hiġ zavzema preveliko povrġino. To draģi gradnje in, posebno tam, kjer 
so stavbe raztresene, poveļuje tudi stroġke drugih komunalnih ureditev, na primer 
vodovoda, kanalizacije, elektriļnih napeljat itd.  
Gradbeni okoliġ s skupno povrġino 206 ha zadostuje pribliģno ġe za 4 leta, na 
Brezjah pa in na Ļernivcu bo vendar treba ģe prej doloļiti nova podroļja za gradnje, 
ker je dosedanji okoliġ skoro ģe zazidan. 
Na seji so sprejeli zaļasna navodila o nadaljnjih gradnjah stanovanjskih hiġ. S tem so 
omejili neekonomske gradnje, gradnje na ġkodo kmetijskih povrġin izven doloļenih 
okoliġev itd. 
Veļ razvedrila. Ko so govorili o turizmu, je bilo poudarjeno, da donaġa ta panoga 
vedno veļji deleģ v gospodarstvu obļine. Skupno ġtevilo noļnin se je lani ģe 
poveļalo na 70.000. Cenijo, da je znaġal iztrģek kakih 40 milijonov dinarjev. 
Za nadaljnji napredek turizma pa je nujno poskrbeti za veļjo udobnost gostov, 
posebno pa ġe za njihovo razvedrilo. V ta namen bodo ġe letos marsikaj izboljġali. 
Hkrati bodo vlagali veļja sredstva tudi v obnovo in ureditve turistiļnih krajev. Nujno 
potrebno je temeljito preurediti kopaliġļe v Radovljici, za kar bo potrebno kakih 30 do 



35 milijonov dinarjev. Eno velikih del je tudi ureditev ġportnega centra na Taleģu, 
kamor nameravajo zgraditi ģiļnico. Prav tako nameravajo dokonļno urediti 
smuļarsko koļo v Dragi pri Begunjah ter druge turistiļne objekte. 
Na tej seji so precej razpravljali tudi o okrajnem perspektivnem druģbenem planu. / K. 
M. 
Vir: Glas Gorenjske, 20. 6. 1958 
 
Stanovanjski problemi v obļini Radovljica. V poroļilu o urbanizmu, gradnjah in 
stanovanjih, ki ga je Svet za komunalne zadeve in gradnje ObLO Radovljica pripravil 
za ObLO, je med drugim omenjeno, da hiġni sveti v obļini Radovljica upravljajo 84 
stanovanjskih poslopij s 403 stanovanji. Vrednost zgradb, ki jih upravljajo hiġni sveti, 
znaġa 425,000.000 din.  
Nadalje pravi poroļilo, da ima obļina Radovljica 11.700 prebivalcev, ġtevilo vseh 
stanovanj pa je 2693. Na 1 prebivalca odpade 11.1 kvadrat. metrov stanovanjske 
povrġine. Ker je za potrebe ene osebe doloļeno 15 kvadratnih metrov stanovanjske 
povrġine, je primanjkljaj 3.9 kvadratnih metrov. 
Statistiļni podatki so pokazali, da v obļini manjka 760 stanovanj, poleg tega je 196 
stanovanj ģe popolnoma iztroġenih, za naravni prirastek pa bi bilo potrebnih 42 
stanovanj, tako da je skupni primanjkljaj stanovanjskega fonda 998 stanovanj, kar 
predstavlja v dinarjih 1,294,640.330 din. Od osvoboditve do konca maja 1958 je bilo 
izdanih na podroļju obļine Radovljica 287 gradbenih dovoljenj za stanovanjske hiġe, 
od tega 271 za gradnjo individualnih stanovanjskih hiġ in 16 za blokovno gradnjo v 
podjetjih in ustanovah. 
Od izdanih dovoljenj je popolnoma dovrġenih samo 99 hiġ. Od ustanovitve sklada za 
zidanje stanovanjskih hiġ pa do danes je bilo razdeljenih skupno 96,706.600 dinarjev. 
V proraļunu kreditnega sklada za leto 1958 je predvidenih 67,400.000 din sredstev. 
Celotna sredstva so porazdeljena na 4 skupine: 64% za gospodarske organizacije, 
10% ObLO Radovljica za gradnjo komunalnih objektov, 6% za popravilo 
stanovanjskih hiġ stanovanjske skupnosti in zasebnikov in 20% za individualno 
gradnjo. / C. R. 
Vir: Glas Gorenjske, 20. 6. 1958 
 
S seje ObLO Radovljica / Najdaljġa razprava o dodelitvi zemljiġļ iz sklada SLP. 
Radovljica, 13. septembra. ï Vļeraj popoldne je bila 13. seja obeh zborov ObLO 
Radovljica. Pred skupno sejo pa sta na loļenih sejah razpravljala o 11. toļkah 
dnevnega reda obļinski zbor in zbor proizvajalcev. 
Med drugim so odborniki na loļenih sejah potrdili letoġnji investicijski plan 
Zdravstvenega doma Radovljica, dodelili osnovna sredstva likvididiranega 
Kmetijskega posestva Podvin Kmetijski ġoli v Poljļah, nato pa so razpravljali in 
sklepali o dodelitvi zemljiġļ iz sklada Sploġnega ljudskega premoģenja posameznim 
prosilcem. Ļeprav so skoraj na vseh dosedanjih sejah odborniki reġili ģe vrsto 
proġenj, so morali tudi tokrat 11-krat glasovati. Med redkimi, ki so jim bile proġnje 
zavrnjene, je tudi podjetje TIO iz Lesc. Ļeprav podjetje nujno potrebuje primeren 
prostor za gradnjo skladiġļa odborniki proġnji niso mogli ugoditi, ker je bila le-ta 
pomanjkljiva.  
Vir: Glas Gorenjske, 15. 9. 1958 
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Kopaliġļe Obla Gorica 
 
Vsakoletna popravila èogrevanja vodeç (po letu 1945). Moj oļe Franc (in kasneje 
jaz kot vajenec) je vsako leto opravil èremontç bakrenih cevi na kopaliġļu. Takrat 
namreļ niso delali tako dolgih cevi kot danes in najdaljġe so bile dolge en meter. 
Bakrena cev, ki je sluģila ogrevanju vode je bila daljġa kot 50 metrov, saj je bila 
nameġļena na vrhu strehe Vurnikovih kabin po vsej dolģini. Torej je bilo potrebno na 
vsak meter èzlotati, zaciniti éç dve cevi skupaj. Z ugaġeno kositrno kislino je tako 
moj oļe zalil vsak lot posebej. Na vsakih ġest metrov pa je moral narediti èflanļnoç, 
to je ģelezno objemko, ki pa je morala èdihatiç in zato je nikoli ni smel popolnoma 
zapreti. Celotna bakrena cev pa je bila na vsakih 15 do 20 cm ġe namerno 
naluknjana, saj je skozi te luknjice hladna voda iz vodovoda potem tekla po bakreni 
strehi (baker je toplotni prevodni) v ģleb na koncu strehe. Ta topla voda, ki je 
veļinoma dosegla od 20 do 22 stopini (ob vroļini seveda tudi veļ), je bila nato po 
cevi speljana v bazen. 
Vļasih so bile zime bolj hladne, celo mrzle in prav vsako leto nama vreme ni bilo niļ 
naklonjeno. Zaradi temperaturnih razlik je vsako leto veļina lotov popokala in na 
zaļetku oļe (vsa povojna leta), kasneje pa oba, sva vsako leto imela veliko dela, da 
sva popravila ècentralno ogrevanje pod Oblo goricoç. 
Vir: Povedal Janez Bohinec (sin Franca Bohinec, lastnika podjetja èSploġno 
kleparstvo Bohinec Franc) 
 

 
 

Kopaliġļe Obla Gorica, ok. 1955 
Vir: DAR 

 
 
Kopaliġļe v Radovljici obnavljajo. Po precej muhasti zimi so vendarle nastopili lepi 
dnevi in ļe ne piha veter, je na soncu ģe kar vroļe. Marsikdo, predvsem mladina, ģe 
kar vneto in èzaresç misli na kopanje.  
Kopaliġļe v Radovljici je nedvomno sestavni del radovljiġkega pojma ï èturizemç. 
Zato ni prav niļ ļudno, ļe mu je dal letoġnji druģbeni plan ljudskega odbora mestne 
obļine v Radovljici za popravilo 1,700.000 dinarjev. To sicer ġe ne bo zadostovalo za 
vsa popravila, vendar je treba poudariti, da je to doslej najveļja vsota, ki so jo v enem 


